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     Pan Milan Peňáz 

 

Pan Peňáz je člověkem aktivním v mnoha oblastech. Především bychom chtěli 

vyzdvihnout jeho aktivitu v souvislosti s anketou Strom roku 2019 a Evropský strom 

roku 2020.  

Stal se vůdčí osobností kolektivu nadšenců, kteří se zasadili o zařazení Chudobínské 

borovice do této ankety. Zapojením občanů a řady lokálních institucí a také intenzivní 

propagací se nakonec podařilo v národní soutěži zvítězit a Chudobínská borovice byla 

dne 3. 10. 2019 vyhlášena stromem roku. Postoupila tak do evropské soutěže, ve které 

soutěžilo celkem 16 stromů. Díky navrhovateli Chudobínské borovice panu Milanu 

Peňázovi vyhrál tento strom dne 17. 3. 2020 evropské klání a zvítězil tak 

s neuvěřitelnými 47 226 hlasy. Odstup od druhého místa činil cca 19 tis. hlasů!  

Výše uvedenou aktivitu pana Peňáze považujeme bezesporu za jednu 

z nejvýznamnějších, a to jak v rámci Bystřického regionu, tak i v mezinárodním 

kontextu. Pan Peňáz přišel s myšlenkou přihlášení Chudobínské borovice do české 

soutěže Strom roku už v roce 2017 a právě on navrhl stromu jeho dnešní mezinárodně 

známý název. Sám připravil soutěžní video i všechny podklady nutné pro přihlášení, 

aby se nakonec dozvěděl, že soutěžit v roce 2018 (sto let od vzniku samostatného 

českého státu) mohou pouze lípy. Jeden rok pro mladého člověka možná není tak 

dlouhá doba, ale pan Peňáz toto roční oddálení možnosti vstoupit do ankety nesl těžce. 

Nicméně rok se s rokem sešel a vše bylo připraveno vstoupit s borovicí do ankety 

Strom roku 2019. Pan Peňáz se rozhodl, že si nechá svou myšlenku schválit 

vlastníkem stromu – Povodím Moravy s.p. A opět narazil, protože vedení podniku mu 

vydalo zamítavé stanovisko. Zde zakročil vyhlašovatel ankety – Nadace Partnerství, 

který rozhodl, že Borovice se smí ankety zúčastnit i bez souhlasu „vlastníka“. Další 

dění už známe všichni – Chudobínská borovice se stala nejprve Stromem roku 2019 

a v dalším roce zvítězila v anketě Evropský strom roku. I v průběhu soutěžních klání 

byl pan Peňáz hlavní postavou veškerého dění, především proto, že byl nesčetněkrát 

k dispozici televizním štábům, rozhlasovým moderátorům a novinářům, kterým 

poskytoval překrásné rozhovory, které se nemalou měrou přičinily k celkovému 

úspěchu soutěžních kampaní.  

K tomu je třeba také dodat, že soutěž měla velký význam pro naši krajinu a životní 

prostředí, jelikož díky ní vznikl závazek Mikroregionu Bystřicko, při kterém se stanovilo, 

že za každý získaný hlas pro Chudobínskou borovici se vysází jeden nový strom 

v rámci tohoto území. Milan Peňáz se také zasloužil o tvorbu publikace Chudobín – 

historie zaniklé obce. Byl jejím spoluautorem a zároveň editorem celé publikace. 

V roce 2020 vyšlo již druhé vydání této knihy. 
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